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ABSTRACT

          The distance on Shatt Al – Hilla between (km 32.000) and (km 51.500), denoted hereafter as " the reach ", is where it crosses Hilla City. The approved development plan of Shatt Al - Hilla involves increasing its design discharge from (230 m3/s) to (303 m3/s). This will cause raising its normal water level within the reach by about (0.73 m) which will endanger some important localities in the city.

   The research aims at examining the extent of effectiveness of some practical physical and hydraulic measures to control the flow in the reach, so that the expected danger will be minimized, if not eliminated. 

   The examined measures were deepening the reach, increasing the side slope, increasing the bed width, increasing the bed slope, decreasing the equivalent Manning’s (n), a combination of increments in bed width, flow depth, and side slope, and taking use a proposed cross regulator at the upstream end of the reach and the operation of Dora cross – regulator at the downstream end as hydraulic control measures.

         The research showed that the most appropriate practical solutions, from a hydraulic point of view, would be deepening the reach by (0.35 m) or decreasing Manning’s (n) to (0.0294) or constructing the proposed cross regulator at km (32.200) and operating  it such that the (303 m3/sec) discharge will produce a water level downstream the regulator of (29.00 m.a.s.l.).
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المستخلص
      المسافة على شط الحلة بين كم(32.000) و(51.500) حيث يخترق مدينة الحلة ستعرف ب"المنطقة المدروسة".أن الخطة التوسعية لشط الحلة تتضمن زيادة التصريف من (230 م3/ثا) ألى (303 م3/ثا). هذا التوسع سوف يؤدي الى رفع منسوب ماء الشط ضمن المنطقة المدروسة بمقدار(0.73 م) مما يهدد بعض المناطق المهمة في المدينة.

      يهدف البحث الى أختبار فاعلية بعض الأجراءات الفيزيائية والهيدروليكية العملية للسيطرة على جريان الشط للتقليل من الضرر المتوقع أن لم يكن أنهاؤه.

      أن الأجراءات المختبرة هي تعميق المنطقة المدروسة، زيادة الميل الجانبي للشط، زيادة عرض القعر،  زيادة ميل القعر، تقليل معامل الخشونة المكافيء، زيادة في مجموعة من العوامل معا (عرض القعر و عمق الجريان و الميل الجانبي) وأستخدام ناظم مقترح مقدم المنطقة المدروسة وأخيراً تشغيل ناظم دورة المنشأ أصلا.

     لقد بين البحث بان أكثر الحلول عملية من وجهة نظر هايدروليكية هي إما تعميق المنطقة بمقدار (٣٥‚٠ م) أو تقليل معامل الخشونة إلى (٠٢٩٤‚٠) أو أنشاء ناظم قاطع عند كم (32,200) وتشغيله بحيث أنه عند تصريف (۳۰۳م۳\ثا) يكون منسوب الماء مؤخر الناظم (٠٠‚٢۹م).
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